7//6

## 棉花学报

Cotton Science



首页 | 期刊信息 | 投稿指南 | 标准规范 | 期刊订阅 | 广告服务 | 联系我们 | English | 中国棉花 | 进入旧版

棉花学报 » 2011, Vol. 23 » Issue (1):28-33 DOI: 1002-7807(2011)-0028-06

研究与进展 最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

<< Previous Articles | Next Articles >

不同沟灌方式水、氮调控对棉花产量及水分利用效率的影响

李培岭1,张富仓2

1. 江西农业大学工学院,南昌 330045; 2. 西北农林科技大学早区农业水土工程教育部重点实验室,陕西 杨凌 712100

Effect of Regulation of Water and Nitrogen on Cotton Yield and Water Use Efficiency under Different Furrow Irrigation Patterns

LI Pei-ling<sup>1</sup>, ZHANG Fu-cang<sup>2</sup>\*

1. College of Engineering /Jiangxi Agricultural University, Nanchang, Jiangxi 330045, China; 2. Key Laboratory of Agricultural Soil and Water Engineering in A Semiarid Areas/Northwest A&F University, Yangling, Shaanxi 712100, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: PDF (542KB) HTML 1KB Export: BibTeX or EndNote (RIS) Si

Supporting Info

摘要 设置交替隔沟灌、常规沟灌和固定隔沟灌方式,施氮量和灌水量采用二次通用旋转组合设计进行试验,研究水、氮调控对沟灌棉花产量、水分利用效率的影响。结果表明:棉花产量与施氮量在56.2~95.2 kg· hm<sup>-2</sup>范围内呈显著正相关,与灌水量在37.52~160.00 mm范围内呈显著正相关。相同水、氮处理下交替隔沟灌与常规沟灌相比棉花产量差异不显著,常规沟灌棉花产量平均比固定隔沟灌高9.15%;棉花水分利用率与施N量在56.2~122.8 kg· hm<sup>-2</sup>范围内呈显著正相关,与灌水量在37.52~160.00 mm范围呈显著负相关。相同水、氮处理下常规沟灌与交替隔沟灌相比水分利用效率差异不显著,常规沟灌的水分利用效率平均比固定隔沟灌高9.01%。因此,交替隔沟灌能够有效提高棉花产量和水分利用效率。

关键词: 沟灌方式 水、氮调控 棉花产量 水分利用效率

Abstract: By setting the alternative furrow irrigation, conventional furrow irrigation, and fixed every-other furrow irrigation, the amount of nitrogen and irrigation design using two general rotation experiment conducted to study the regulation effect of water and nitrogen on cotton yield and water use efficiency. The results showed that: cotton yield was significantly positively correlative, with nitrogen applied amount in the range of 56.2 ~ 95.2 kg· hm<sup>-2</sup>, and same as cotton yield and water within 37.52 ~ 160.00 mm; Cotton yield was not significant different under the same water and nitrogen treatments between alternative furrow irrigation and conventional furrow irrigation, cotton yield of conventional furrow irrigation was higher on average than the fixed every-other furrow irrigation by 9.15%. Cotton water use efficiency and nitrogen within 56.2 ~ 122.8 kg· hm<sup>-2</sup> was a significant positive correlation, and was significantly negatively correlated with irrigation within 37.52 ~160.00 mm. Cotton water use efficiency was no significant difference under the same water and nitrogen treatments between conventional furrow irrigation and alternative furrow irrigation, and conventional furrow irrigation was higher on average than the fixed every-other furrow irrigation in cotton water use efficiency by 9.01%. Therefore, alternative furrow irrigation can increase the cotton yield and water use efficiency.

Keywords: furrow irrigation pattern regulation of water and nitrogen cotton yield water use efficiency

Received 2009-06-02;

Fund:

江西农业大学人才科研基金项目,国家自然科学基金(50879073)

About author: 李培岭(1981-),男,博士,讲师,lipeiling1981@tom.com

## Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- ▶ RSS

## 作者相关文章

- 李培岭
- ▶ 张富仓